
6

بلایی که سامانه یکپارچه خودرو های وارداتی بر سر متقاضیان درآورد؛

خودرو های خوب برای از ما بهتران!

راز سربه مهر افول ستاره پالایشگاه خلیج فارس؛

دلایل تبدیل ایران از صادرکننده به واردکننده بنزین
گروه اقتصــادی - عرضه قطره چکانی خودروهای 
وارداتی، مشــکلات فنی ورود به سامانه یکپارچه خودرو 
، مشــخص نبودن قیمــت خودروهــا و همچنین تعداد 
خودروهایی که قرار اســت عرضه شود شرایط سختی را 

برای خریداران خودروهای وارداتی رقم زده است .
تعییــن ضرب الاجل برای تکمیل ثبت نام و  انتخاب 
خودرو از ســوی ســامانه یکپارچه خودروهای وارداتی 
درحالی صورت گرفته است که این سامانه تا چندروز گذشته 
نه اطلاعیه ای روی سامانه بارگذاری کرده بود و نه متقاضیان 
می توانســتند وارد سایت شوند و در حالت »به روزرسانی« 
متقاضیان را سرگردان کرده بود. حالا متقاضیان خودروهای 
وارداتی با طرح فروشی روبه رو هستند که عدم شفافیت در 
قیمت گذاری، ضعف در اطلاع رســانی و فقر تنوع موجب 

شده تا استقبال چندانی از این طرح نشود.  
حدود ١٠ هزار دستگاه در این دور از عرضه خودروهای 
وارداتی وجود دارد که شــامل ١۷ مدل خودرو بوده که دو 
خودرو با قیمت قطعی در مبادی ورودی و ١۵مدل دیگر با 
قیمت علی الحساب است که متقاضیان می توانند سه اولویت 

از سبد محصولات اعلامی انتخاب کنند.
خریداران این دوره با سردرگمی های فراوانی مواجهند 
و برخــی از آنها درشــبکه های مجازی انتقــادات زیادی 
درخصوص شــرایط ثبت نام و نــوع خودروهای موجود 
مطرح کرده اند برای مثال گفته شده برخی خودروها پس از 
یک بار بیرون آمدن و مجددا وارد ســامانه شدن حذف می 
شــوند . همچنین برخی دیگر از خودروها نیز امکان ثبت 
نام را نداشــته و این بی نظمی ها مشــکلات زیادی را برای 
خریداران به وجود آورده است. معضل دیگر خریداران این 
است که با وجودی که قیمت تمام شده برای واردکنندگان 
و دولت مشــخص است اما این خودروها به مردم با قیمت 
علی الحساب فروخته می شود و همین امر باعث شده است 
که مردم هیچ گونه اطلاعی از قیمت نهایی خودروها نداشته 
باشــند که همین امر زمینه ساز دلالی و بی انضباطی در بازار 

خودرو می شود.
ضعف اطلاع رســانی یکی دیگر از نقاط ضعف این 
ســامانه و مجریان طرح پیش فروش خودروهای وارداتی 
اســت. خریداران اطلاعات دقیقی از خودروهایی که قرار 
اســت در ســامانه عرضه شوند نداشــته و تا دقیقه ۹٠ که 

مشــکلات فنی سامانه حل شود دقیقا خبر نداشتند که قرار 
است چه خودرویی و با چه قیمتی خریداری کنند که همین 
امر باعث منصرف شدن بسیاری از خریداران از حضور در 
این ســامانه شــد .  معضل دیگر این است که متقاضی نمی 
داند که از هر خودرو چه تعداد عرضه وجود خواهد داشت 
و همین باعث می شــود شرایط انتخاب چشم بسته ای را 
برای آنها به وجود می آورد . برای مثال اگر مشــتری بداند 
خودرویی که انتخاب کرده است قرار است به تعداد محدود 
عرضه شــود قطعا به دلیل شانس پایین سراغ آن نمی رود و 

گزینه دیگری را انتخاب می کند. 
یکی از متقاضیان گفت: لطفا مسئولین سامانه یکپارچه 
خودروهای وارداتی اعلام کنند که برای هر مدل خودرو چه 
تعداد عرضه قرار اســت عرضه شود تا برآورد کنیم شانسی 
برای برنده شــدن داریم یا خیر. بنابراین تا زمانی که اطلاع 
رسانی شفاف نشــود خیلی از مردم فکر می کنند که اصلا 
ثبت نام صوری بوده و صرفا با آوردن نام چند ماشین مطرح 

قصد دارند پول مردم را جمع آوری کنند . 
یکی دیگر از متقاضیان خودروهای وارداتی به تابناک 
گفت: از مسئولین خواهش دارم که نظارتی کنند که آیا واقعا 
شرکت ها، به افراد ثبت نامی خودروها را تحویل می دهند یا 
اینکه برای خودی ها خودروهای مطرح را کنار می گذارند ؟  
انتقاد یکی دیگر از متقاضیان این طرح درمورد عرضه 
محدود خودروهای بهتر و عرضه بیشتر خودروهای چینی 
بود و گفته شــد که چــرا از خودروهای با کیفیت روز دنیا 
تعداد کمی عرضه می شــود که متقاقضیان زیادی دارد اما 
از خودروهــای بی کییفیت چینی که متقاضی کمتری دارد 
عرضه گســترده تری صورت گرفته است؟ مگر هدف از 
واردات کاهش قیمت نیست؟ با عرضه محدود و تقاضای 
زیاد، قیمت این خودروها در بازار نجومی شــده و قیمت 

گذاری آن به دست یک سری افراد معدود می افتد. 
سامانه یکپارچه به عنوان یک پایگاه دولتی درحالی که 
باید اصل بی طرفی را رعایت کند، تبدیل به محلی برای تبلیغ 
برخی واردکنندگان خودرو شده است. اولین نکته ای که به 
ذهن می آید این است که این سامانه  با این حجم از گردش 
مالــی و تاثیرگذاری در بازار خــودرو، آیا نیازمند تبلیغات 
واردکنندگان بخش خصوصی برای تامین درآمدهای خود 

است ؟ که اگر چنین باشد جای تردید و تامل دارد. 

 
گــروه اقتصادی  - یک کارشــناس 
صنعــت هوایی با بیان اینکــه فرودگاه های 
کشــور مدل کسب و تجاری ندارند، گفت:  
در مورد احداث فرودگاه ها مســیر نادرستی 
پیش گرفته ایم و همه فرودگاه ها شبیه به هم 
و بزرگ ســاخته شــده اند، در حالی که لازم 
نیست همه فرودگاه ها بزرگ باشند. فرودگاه 
می تواند بسته به کارکرد و به اندازه هواپیمای 
در تردد، کوچک و بزرگ باشــد. اکنون نیز 
می توانیــم بــا راهکارهایــی فرودگاه های 

کم تقاضا را احیا و اقتصادی کرد.
آنطور که برخی کارشناســان صنعت 
هوایــی می گوینــد در کشــور و در برخی 
استان ها فرودگاه هایی ساخته شده که تعداد 
پروازهای آن بسیار کم بوده یا در مناسبت های 
خاص اســتفاده می شوند و تنها چند روز در 
ســال کاربرد دارند، اما هزینه نگهداری آن ها 
بســیار زیاد است و کل سال باید برای حفظ 
استاندارهایشــان هزینه  کرد.کارشناســان 
معتقدند در مورد احداث فرودگاه ها مســیر 
نادرســتی پیش گرفته ایم و همه فرودگاه ها 
شــبیه به هم و بزرگ ساخته شــده اند، در 

حالی که همه فرودگاه ها لازم نیست بزرگ و 
شبیه مهرآباد باشند. فرودگاه می تواند بسته به 
کارکرد و به اندازه هواپیمای در تردد، کوچک 
و بزرگ باشد.در همین راستا، حمید غوابش 
- کارشناس صنعت هوایی - با بیان اینکه از 
ابتدای انقلاب برداشــت اشتباهی از مدهای 
حمل و نقل شــده بود که روش های حمل و 
نقل عامل توسعه شهرها هستند، اظهار کرد: 
تصــور این بود که احداث هر زیرســاخت 
حمــل و نقل به خودی خود عامل توســعه 
است و فرودگاه نیز از این امر مستثنی نیست 
و هرجایی فرودگاه بسازیم حتما توسعه پدید 
خواهد آمد که البته این موضوع برداشــت 
کاملا نادرستی از نقش فرودگاه ها در توسعه 

شهری است.
ساخت فرودگاه نیازمند توجه به 

پتانسیل های منطقه است
وی افزود: برای ســاخت فرودگاه باید 
به جغرافیای حمــل و نقل هر منطقه توجه 
کنیــم؛ یعنی اینکه هر منطقه چه پتانســیلی 
دارد و متناســب با آن زیرساخت های حمل 
و نقل را احداث و توســعه دهیم. ســاخت 

فرودگاه به امید اینکه عامل توســعه باشد، 
برداشت اشــتباهی است و همین امر باعث 
شده در کشور با تعداد زیادی فرودگاه مواجه 
شویم که تقاضایی نداشته باشند یا تقاضای 
آنها بسیار اندک باشد. مثلا در برخی مناطق 
اگر به جای ســاخت فرودگاه جاده فرعی و 
اصلی یا حتی ریــل احداث می کردیم بهتر 
می توانست پاسخگوی نیاز آن منطقه باشد.

این کارشــناس صنعت هوایی با بیان اینکه 
باید به کاربری فرودگاه ها تنوع دهیم، گفت: 
زمانی نگاه مان بــه فرودگاه این بود که فقط 
محلی برای خدمات نشســت و برخاست 
هواپیماست که به نیت ارائه خدمات عمومی 
و غیر انتفاعی صورت می گرفت. ولی امروز 
این نگاه تغییر کرده و فرودگاه نوعی کســب 
و کار هوانوردی اســت که می تواند به قصد 
انتفاع صورت گیرد.  غوابش افزود: سازمان 
هواپیمایی کشــوری در دهــه ۷٠ خدمات 
فرودگاهــی و ناوبری هوایــی ارائه می داد، 
البتــه اماکن فرودگاه ها را نیز واگذار می کرد. 

یک ایرلاین دولتی )هما( نیز وجود داشــت 
که حمــل و نقل هوایی را انجام می داد که با 
یکدیگر حساب و کتاب روشنی نداشتند و 
هر دو تصور می کردند چون به دولت تعلق 
دارنــد مطالبات و بدهی  آنها از این جیب به 
آن جیب دولت محسوب می شود. در نتیجه 
تعامل مالی روشــنی با هم نداشتند که همه 
این موارد مشکلات بسیاری ایجاد کرده بود.

مالکیــت و شــیوه  در  بایــد 
بهره برداری بازنگری کنیم

این کارشناس صنعت هوایی با بیان اینکه 
باید نگاه راهبردی جدیدی به زیرســاخت 
های حمل و نقل هوایی داشت، عنوان کرد: 
باید در مالکیت، مدیریت و شیوه بهره برداری 
فرودگاه ها بازنگری کنیم. در بسیاری از نقاط 
می توان مالکیــت فرودگاه ها را از تمرکز در 
شــرکت فرودگاه ها و ناوبری کشور خارج 
و به اســتانداری ها و شــهرداری ها سپرد و 
خدمات غیر هوانوردی را در آنها توسعه داد. 
در بسیاری از فرودگاه های دنیا این اتفاق افتاده 

است. فرودگاه ها در صنعت گردشگری نقش 
مهمی ایفا می کنند. اگر بتوانیم فرودگاه ها را در 
چرخه گردشگری قرار دهیم آنها هم می توانند 
تقاضا پیدا کنند.وی با اشاره به اینکه حمل و 
نقل هوایی تقاضای مستقیم ندارد و تقاضای 
دیگری باعث می شــود کــه از حمل و نقل 
هوایی استفاده کنید، اظهار کرد: وقتی بلیت 
هواپیما خریداری می کنید به قصد بازدید از 
مکان یا کسی در مقصد است، در نتیجه سوار 
هواپیما شدن به خودی خود تقاضایی ندارد 
و تقاضای حمل و نقل هوایی کاملا اشتقاقی 
است؛ لذا صنعت گردشگری می تواند عامل 
مهمی برای افزایش تقاضا در صنعت حمل 
و نقل هوایی باشد.غوابش با اشاره به کاهش 
تقاضا در برخی مسیرها، گفت: تقاضای حمل 
و نقل هوایی برای بســیاری از مقاصد زیاد 
نیست، زیرا دسترسی به آنها از طریق حمل و 
نقل زمینی راحت تر و ارزان تر است. ممکن 
است مبادی وجود داشته باشد که مردم اساسا 
قدرت خریدشان برای استفاده از این روش 

حمل و نقل نیز پاسخگو نباشد و روش های 
حمل و نقل دیگری ترجیح داده شوند. 

صنعت گردشگری برای صنعت 
هوایی ارزش افزوده ایجاد می کند

این کارشناس صنعت هوایی در پاسخ 
به این سوال که چگونه می توان یک فرودگاه 
را اقتصادی کرد، اظهار کرد: احداث فرودگاه 
در هر نقطه ای به صرفه نیســت و در مناطقی 
به صرفه است که صنایع وابسته به آن وجود 
داشته باشــد که نیازمند تسهیل و تسریع در 
حمل و نقل باشــد. مثلا صنعت گردشگری 
در بسیاری از موارد برای حمل و نقل هوایی 

ارزش افزوده ایجاد می کند.
به گفتــه وی، مطالعات در خصوص 
احداث فــرودگاه باید قبــل از احداث آن 
صورت گیرد. بسیاری از نمایندگان مجلس 
به دنبال احداث فرودگاه در شــهرهای خود 
هســتند بدون آنکه توجیهی برای آن داشته 
باشــند تا این فرودگاه بتوانــد برای منطقه 

دستاوردی داشته باشد.
فرودگاه های کشور مدل کسب 

و تجاری ندارند

غوابش در ادامــه به ارائه راهکارهایی 
برای فعال سازی فرودگاه های کوچک اشاره 
کــرد و گفت: فرودگاه ها می توانند خدمات 
غیــر هوانوردی ارائه دهد. فرودگاه ها اماکن 
بســیار زیادی دارند. از امنیت قابل توجه ای 
برخوردارند. با شهر در تعامل هستند و اغلب 
جاده دسترســی مناسبی به مرکز شهر دارند. 
این موارد مزایایی است که می توانیم از آنها 
استفاده کنیم. برای مثال امنیت بالای فرودگاه 
می تواند آنجا را مکانی مناسب برای صندوق 
امانات کند. تجهیزات بسیاری در فرودگاه ها 
وجود دارند. قانون و مقرراتی دارد و این موارد 
می تواند فرودگاه را به یک مرکز آموزش برای 
فهم یک سیستم هوانوردی برای دانش آموزان 
و دانشجویان از طریق تورهای بازدید تبدیل 
کند. برای اینکه این فرصت ها را تشــخصی 
دهیم باید برای هر فرودگاه برنامه کســب و 
کار ویژه خود داشــته باشیم. درحال حاضر 
فرودگاه های ما هیچ کدام مدل کســب و کار 
خودشــان را ندارند که براساس آن فعالیتی 
صورت گیرد، این نقص بزرگی برای امکان 

تجاری سازی فرودگاه ها است.

گروه اقتصادی  - با بهره برداری 
کامل از پالایشــگاه ستاره خلیج فارس 
کشــورنه تنها به خودکفایی در تأمین 
نیاز داخلی رســید، بلکه به صادرکننده 
بالقــوه بنزیــن تبدیل شــد. امــا این 
ســوءمدیریت،  مهمبه دلیل  دستاورد 
بلندمــدت  برنامه ریــزی  عــدم 
وتصمیم گیری های غیرشفاف، از دست 
رفــت و ایران باردیگر بــه واردکننده 
بنزین تبدیل شــد. احداث پالایشگاه 
ســتاره خلیج فارس در ســال ١۳۸۵ 
کلید خــورد و هدف آن تولید بنزین با 
اســتاندارد یورو ۵،گازوئیل، گاز مایع 
و ســایر محصولات پالایشگاهی بود. 
فازاول این پالایشــگاه در اردیبهشت 
١۳۹۶ بــه بهره برداری رســید و تولید 
بنزین در کشــور را به طور چشمگیری 
افزایش داد. با تکمیــل فازهای دوم و 
سوم در ســال های بعد، ظرفیت تولید 
روزانه این پالایشــگاه بــه حدود ۴۵ 
میلیون لیتر بنزین یورو ۵ رسید.تا پیش 
از از راه انــدازی این پالایشــگاه، ایران 
یکــی ازبزرگترین واردکنندگان بنزین 
در جهــان بود. اما پــس ازبهره برداری 
کامل از پالایشــگاه ستاره خلیج فارس 
و افزایش تولید داخلی، ایران در ســال 
١۳۹۸ به صادرکننده بنزین تبدیل شــد 
و تجربه صــادرات بنزین به برخی از 
کشورهای همســایه مانند افغانستان، 
عراق و آســیای میانهآغاز شد که این 
تحول در صنعت نفت و گاز کشــور، 
نقطــه عطفــی در آن رخ داد. اما تولید 
بنزین از نظر کمی و کیفی به دلیل کمبود 
منابع و تحریم و ... با چالش هایی روبرو 
شد به گونه ای که در حال حاضر دغدغه 
اصلی دولت، تامین ارز مورد نیاز برای 
واردات بنزین شده است. بهره برداری 
از پالایشــگاه ســتاره خلیجفارس در 

ســال های دور، گامی مهم در راستای 
خودکفایــی در تولیــد بنزین بود، این 
پروژه که به عنوان بزرگ ترین پالایشگاه 
میعانات گازی در خاورمیانه شــناخته 
می شود،ظرفیت تولید روزانه بیش از ۴۵ 
میلیون لیتر بنزین یورو ۵ را فراهم کرد. 
با بهره برداری کامل از این پالایشــگاه، 
کشورنه تنها به خودکفایی در تأمین نیاز 
داخلی رسید، بلکه به صادرکننده  بالقوه 
بنزین تبدیل شد. اما این دستاورد مهم 
به دلیل  سوءمدیریت، عدم برنامه ریزی 
وتصمیم گیری هــای  بلندمــدت 
غیرشــفاف، از دســت رفت و ایران 
باردیگر به واردکننده بنزین تبدیل شد. 
این در حالی است که؛ پالایشگاه ستاره 
خلیج فارس به عنوان یکی از مهم ترین 
و بزرگترین پالایشگاه های خاورمیانه، 
نقشی حیاتی درتامین سوخت کشور 
ایفــا می کند. این پالایشــگاه، با تکیه 
برفناوری های مدرن و نیروی انســانی 
متخصص، توانایی تولید بنزین با کیفیت 
بالا و عدد اکتان بیش از ۹۵ راداراست. با 
این حال، گزارش های اخیر حاکی از آن 
استکه این پالایشگاه به دلیل مشکلات 
و ناترازی های مختلف،ناچار به کاهش 
کیفیت تولیدات خود و عرضه بنزین با 
عدداکتان ۸۷ شــده است. این موضوع 
نگرانی های متعــددی رادر حوزه های 
اقتصادی، زیست محیطی و اجتماعی 
ایجاد کرده اســت.قرار بــر این بود که 
ساخت پالایشگاه ستاره خلیج فارس 
دراواسط دهه ١۳۸٠ و به ویژه در دولت 
یازدهم با شتاب بیشتری ادامه یابد. این 
برنامه ریزی به منظور افزایش ظرفیت 
تولید بنزین و تأمیــن نیازهای داخلی 
کشــور صورت گرفت. با این حال، به 
دلیــل ســوءمدیریت ها و تحریم های 
بین المللی، این هدف محقق نشــد و 

روند ســاخت پالایشگاه کاهش یافت 
و در برخــی مــوارد به تعلیــق افتاد. 
تحریم هاتأثیر زیادی بر تأمین تجهیزات 
و مواد اولیه داشــت و سوءمدیریت در 
برخــی از مراحل پروژه نیز به تأخیر در 
پیشرفت آن منجر شد. در نتیجه، پروژه 
پالایشگاه ستاره خلیجفارس با وجود 
برنامه ریزی هــای اولیه برای شــتاب 
بخشــیدن به ســاخت، با چالش های 
جدی مواجه شد. این چالش ها نه تنها 
بر روند ســاخت تأثیر گذاشتند، بلکه 
بر اهداف کلی کشــور در زمینه تأمین 
سوخت و کاهش وابستگی به واردات 

نیز تأثیر منفی داشتند.
تحلیلگــران معتقدنــد؛ یکی از 
اصلی ترین دلایل کاهش کیفیت تولید، 
کمبود یا نامناســب بودن مــواد اولیه 
پالایشگاهاست، اگر خوراک پالایشگاه 
با کیفیت پایین تامین شــود،محصول 
نهایــی نیز تحت تأثیر قــرار می گیرد. 
بعلاوه، عدم سرمایه گذاری کافی برای 
به روزرسانی تجهیزات پالایشگاهی نیز 
باعث کاهش کمیت و کیفیت تولید بنزین 
می شــود، هر چند اولویت بندی های 
سیاست های اقتصادی – سیاسی دولت 
در زمــان خود بر این قرار گرفت که تا 
بــا تولید بنزین ارزان تر با اکتان پایین تر 
هزینــه مصرف کننــدگان کاهش یابد 
و اولویت های دیگــر در توزیع منابع 

جایگزین شوند. 
بسیاری از کارشناسان هم زمان با 
تولید بنزین با عدد اکتان پایین، نسبت 
به عواقب آن مانند احتراق نامناســب 
و کاهش کارآیــی موتورها و افزایش 
آلودگی هوا با تولید آلاینده هایی چون 
مونوکسید کربن هشدار دادند و تاکید 
کردند که ایــن رویکرد باعث کاهش 
کیفیــت ســوخت و در نتیجه افزایش 

هزینه های تعمیر ونگهداری خودروها 
خواهد شــد. همچنین بدیهی است، 
کاهش کیفیت تولیدات و حذف قابلیت 
رقابت محصولات کشور در بازارهای 
بین المللی موجــب کاهش صادرات 
و عدم اقبــال به بنزین تولید شــده با 
این ویژگی شــد. به گفته تحلیلگران؛ 
پالایشــگاه ســتاره خلیــج فــارس 
باظرفیت هــای عظیم خــود همچنان 
می تواند نقش کلیدی دربهبود وضعیت 
تولید بنزین باکیفیت در کشور ایفا کند، 
به شرطی که مشــکلات ساختاری و 
مدیریتی به درســتی شناسایی و حل 
شــوند. اما بــرای بازگشــت به تولید 
بنزین باکیفیت بــالا و رفع ناترازی ها، 
در  مطلــوب  ســرمایه گذاری های 
زیرساخت ها به منظور ارتقاء و نوسازی 
پالایشــگاه ها عملیاتی شود و علاوه بر 
این اقدامات جدی به منظورتنوع بخشی 

به منابع تامین خوراک انجام شود. 
همچنین اصلاح سیاســت های 
قیمت گــذاری و تامیــن منابــع مالی 
برایارتقای کیفیت تولید، فرهنگسازی 
مصرف بهینه ســوخت و .... ازجمله 
دیگــر رویکردهایی به شــمار می آید 
که می تواند وضعیــت تولید بنزین با 
شاخص ها و استانداردهای مطلوب را 
رونق دهد. متأسفانه، این موفقیت بزرگ 
به دلیل سوءمدیریت، عدمبرنامه ریزی 
بلندمدت و تصمیم گیری های غیرشفاف 

از بیــن رفت و ایران دوباره به وضعیت 
واردکننده بنزین بازگشت. این موضوع 
نشــان دهنده اهمیت مدیریت صحیح 
وبرنامه ریــزی اســتراتژیک در حفظ 
دستاوردهای ملی و تأمیننیازهای داخلی 
کشور است. برخی از کارشناسان بر این 
باورند که عدم برنامه ریزی بلندمدت و 
نداشتن استراتژی مشخص در مدیریت 
منابع و تولید، از جمله دلایل اصلی این 
وضعیت است. همچنین، سوءمدیریت 
در تخصیــص  منابــع و عدم توجه به 
نیازهای واقعی بازار، به کاهش کیفیت 
و کمیت تولیدات پالایشگاه منجر شده 
اســت. علاوه بر این، نوسانات قیمت 
نفت و تحریم های بین المللی نیز بر روند 
تولید و صادرات بنزین تأثیر گذاشته و به 

مشکلات موجود دامن زده است. 
این عوامل باعث شده اند که ایران 
بار دیگر به واردکننده بنزین تبدیل شود 
و نیــاز به واردات را احســاس کند. با 
توجه به این چالش ها، نیاز به بازنگری 
در سیاست های مدیریتی و برنامه ریزی 
اســتراتژیک در صنعت نفــت و گاز 
کشور احساس می شــود. برای حفظ 
دســتاوردهای ملــی و تأمین نیازهای 
داخلی، لازم است که مسئولان به طور 
جدی به مسائل مدیریتی و برنامه ریزی 
توجه کنند و از تقابل تصمیمات سیاسی 
با اقتصادی در راستای تامین منافع ملی 

پرهیز کنند.

چند راهکار برای احیای فرودگاه های کم تقاضا

اسحـق ارزانـی

گروه اقتصادی - ١۹ دی ماه آیت 
الله صادق آملی لاریجانی رئیس مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام از تشــکیل 
کمیسیون مشترک مرکب از نمایندگان 
سه کمیســیون تخصصی »اقتصادی«، 
»سیاسی، امنیتی و دفاعی« و »حقوقی و 
قضائی« خبر داد تا به طور تخصصی و با 
در نظر گرفتن همه جوانب و ملاحظات 
مرتب با مصالح مردم، دو لایحه پیوستن 
ایران به کنوانســیون پالرمو و ســی اف 
تی را مجدداً بررســی کنند و مستندات 
نهایی آن را در صحن مجمع ارایه دهند.
ایــن تصمیم پس از رایزنی های رئیس 
جمهور با رهبر معظم انقلاب و موافقت 
ایشان برای بررسی مجدد این لوایح در 
مجمع صورت گرفت و آملی لاریجانی 
نیز تاکید کرد که فضاســازی هایی که 
در ایــن خصوص صــورت می گیرد، 
غیرمنصفانه اســت زیرا این یک بحث 
فنی و مرتبط با مصالح کشــور اســت 
که نباید با فضاســازی های سیاسی آن 
را تحت شــعاع قرار داد.اکنون فعالان 
اقتصادی امیدوارند با تصویب نهایی این 
دو لایحه که پیش نیاز عضویت ایران در 
گروه ویژه اقدام مالی است، تا ۳٠ درصد 
از هزینه های تجارت خارجی ایران رفع 
شــود و هزینه اضافی از دوش مردم و 

اقتصاد ایران برداشته شود.
نپیوســتن به FATF یعنی 

خودتحریمی
ســعید تاجیــک نایب رئیــس 
کمیسیون اســتاندارد، محیط زیست، 
توســعه پایدار و آب اتاق ایران نپوستن 
بــه FATF را معادل خودتحریمی می 
داند که در کنــار تحریم های خارجی 
به اقتصاد کشــور ضربه زده است.وی 
با یادآوری اینکه در ١٠ ســال گذشته، 

نرخ خالص تشکیل سرمایه در کشور، 
منفی بوده اســت، افزود: این بدان معنی 
 FATF اســت که به دلیل نپوســتن به
ســرمایه گذاری مســتقیم خارجی در 
کشــور اتفاق نمی افتد.تاجیک به موانع 
موجود در مســیر مراودات بانکی تجار 
ایرانی با شرکای خارجی خود اشاره کرد 
و گفت: در شــرایط کنونی پول حاصل 
از صادرات با طی مسیرهای مختلف به 
دست صادرکننده می رسد؛ واردات هم 
از طریق شرکت های مختلف و با جابه 
جایــی و پیچیگی های زیادی صورت 
می گیرد که هزینه ها را افزایش می دهد.

وی با انتقاد از متصل نبودن سیستم بانکی 
ایران به شبکه جهانی اظهار داشت: اگر 
بخواهیم با بانک های جهانی و سیستم 
مراودات مالی دنیا ارتباط داشته باشیم، 
باید قواعد FATF را بپذیریم.این فعال 
اقتصادی با تاکید بر اینکه پیوســتن به 
FATF مشــکلی برای کشــور ایجاد 
نمی کند، افزود: اگر سیاســت گذاران 
رشد اقتصادی کشــور را می خواهند، 
بایــد بپذیرند که باید به شــبکه بانکی 

جهان ارتباط داشته باشیم.
تحمیل هزینه های اضافی به 

FATF دلیل نپیوستن به
محمود اولیایی رئیس کمیسیون 
مسئولیت اجتماعی و حاکمیت شرکتی 
اتاق ایران نیز با تاکید بر اینکه نپوستن به 
FATF فشارهای زیادی به بنگاه های 
اقتصادی و مــردم وارد می  کند، گفت: 
بســیاری از مشــکلات روز کشور در 
حــوزه تجارت، صــادرات و واردات، 
عدم سرمایه گذاری خارجی در کشور به 
نپیوستن ایران به FATF برمی گردد.وی 
با یادآوری این نکته که مصوب نشــدن 
لوایح مرتبــط FATF باعث تضعیف 
اقتصاد ایران شــده است، اظهار داشت: 
باید واقعیت های روز کشور را بپذیریم 

و در سیاست های خود تجدیدنظر کنیم.
این فعال اقتصادی تاکید کرد: در ســال 
های گذشته سیاست گذاران اثرات عدم 
پذیرش FATF و فشــارهای ناشی از 
آن را بــر بنگاه های اقتصادی و زندگی 
مــردم مشــاهده کرده اند.اولیایی عدم 
پذیــرش FATF را به منزله تضعیف 
چارچوب های روابط تجاری دانست و 
 FATF تاکید کرد: باید پیوستن ایران به
به طور جدی و به فوریت بررسی شود 
و این مانع از پیش پای فعالان اقتصادی 

برداشته شود.
برای رفــع ناترازی ها، باید 

قواعد FATF را بپذیریم
محمدرضا توکلی زاده عضو هیات 
نمایندگان اتاق ایران نیز معتقد اســت 
عضویت در FATF و رعایت قواعد آن 
یکی از راههایی است که به رفع ناترازی 
ها کمک می کند و از آنجا که مهمترین 
مساله امروز کشور ناترازی های متعدد 
بویژه در بخش انرژی است، باید این کار 
با فوریت انجام شود.توکلی زاده به قاچاق 
سوخت بویژه گازوئیل در کشور اشاره 
کرد و افزود: یکی از دلایل اصلی قاچاق، 
این است که ما از جایی به بعد امکان، این 
را نداریم مسیر سوخت را پیگیری کنیم.

وی بروز مشکلات در مسیر تجار برای 
جابجایی پول را از مشــکلات ناشی از 
عدم عضویت ایران در FATF برشمرد 
و افــزود: برای حل ناتــرازی انرژی به 
حجم بالای سرمایه گذاری خارجی نیاز 
داریم ولی چون عضو FATF نیستیم 
امکان جذب ســرمایه گذاری از طریق 

بانک های خارجی را نداریم.
بــدون FATF، امکان جذب 
وجود  خارجی  ســرمایه گذاری 

ندارد
محسن بهرامی ارض اقدس فعال 
اقتصادی نیز معتقد است: رفع تحریم ها 

و پیوســتن بــه FATF در 
راستای هم هستند و به دلیل 
نپیوســتن ایران به FATF و 
تحریم بودن کشــور، فشار 
مضاعفی بــه اقتصاد تحمیل 

 شده است.
وی با بیان اینکه نپیوستن 
ایــران بــه FATF و وجود 
تحریم ها مشکلات زیادی به 
اقتصاد کشور تحمیل می شود، 

گفت: حتی اگر تحریم ها برداشته شود، 
امکان هیچ تراکنش مالی در حداقل های 

ممکن هم فراهم نیست. بهرامی ارض 
اقدس ادامه داد: صادرکنندگان در شرایط 
کنونی نمی توانند ارز حاصل از صادرات 

خــود را از طریق شــبکه 
بانکی به کشور بازگردانند؛ 
واردکننده ها هم این امکان 
را ندارند کــه ارز مورد نیاز 
خود را از طریق شبکه بانکی 
به طرف تجاری خود در قبال 
خرید، پرداخت کنند.عضو 
هیات نمایندگان اتاق ایران 
افزود: مادامی  که ما در لیست 
ســیاه FATF باشیم، هیچ 
انتظاری برای سرمایه گذاری و اقدامی 
در جهت توســعه و رشــد اقتصادی 

کشــور نداشته باشــیم. البته پیش نیاز 
سرمایه گذاری رفع تحریم ها و پیوستن 

به FATF است.
مصلحت کشور در پیوستن 

به FATF است
علی عبداللهیان باروق رئیس اتاق 
اردبیل با بیان اینکه مصلحت کشور برای 
 FATF توســعه اقتصادی پیوستن به
 FATF است، می گوید: نگاه سیاسی به
لطماتی را به بخش اقتصادی وارد کرده 
است.عبداللهیان ادامه داد: ما تا به امروز 
از هــر دو جهت آســیب دیده ایم. هم 
نتوانسته ایم سازمان های جهانی را متوجه 
تکالیف و وظایف اصلی شان کنیم. هم 
از ســوی دیگر در داخل کشور به دلیل 
شــکل ارتباط بین الملل آسیب هایی به 
اقتصاد وارد شــده است. از طرفی هنوز 
تحریم های اقتصادی علیه ایران ســر 
جای خود باقی اســت و ما به طور مدام 
تحت فشارهای مختلف قرار گرفته ایم. 
کشورهای غربی هم به دنبال این هستند 
که ما را پیش از پیش در فشار قرار دهند.

عضو هیات نمایندگان اتاق ایران 
تاکید کرد: انتظار من در شرایط حاضر، 
 FATF هم صدایی برای پیوســتن به
اســت. همچنین انتظاری که از مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام می رود، این 
اســت که مصلحت کشــور را در این 
بدانند که ما در مســیر توسعه اقتصادی 
موفق شویم و این مصلحت را در مسیر 

پیوستن به FATF بدانند.
توســعه تجــارت خارجی 

بدون FATF محقق نمی شود
محمد لاهوتی رئیس کنفدراسیون 
صادرات ایران بــا تاکید بر اراده دولت 
چهاردهم در حل مشــکلات در مسیر 
پیوســتن ایران به گروه ویژه اقدام مالی 
)FATF( گفــت: توســعه و تقویت 
تجارت خارجی بــدون اف ای تی اف 

محقق نمی شــود. هــر چند تحریم ها 
تاثیر منفی بر اقتصاد و تجارت خارجی 
داشته اســت اما از آن مهمتر مساله قرار 
 FATF گرفتن ایران در لیســت سیاه
اســت.وی افزود: با وعده های دولت 
چهاردهم امیدواریم سریعتر مشکلات 
در مسیر عضویت ایران در FATF حل 
شــود زیرا در غیر این صورت ممکن 
است شــرکای تجاری ایران همچون 
روسیه و چین را از دست بدهیم.رئیس 
کنفدراســیون صادرات ایران ادامه داد: 
اکنون چین و روســیه تجارت عمده ای 
با کشورهای اروپایی و آمریکایی دارند 
به خاطر نگرانی از اقدامات اف ای تی اف 
)FATF( امــکان معــادلات بانکی و 
پولی با این کشورها نخواهیم داشت و 
این بازارها را از دست خواهیم داد.وی 
با بیان اینکه اف ای تی اف تاثیر مســتقیم 
در توافقــات می گذارد، گفت: اگر این 
مساله حل نشود، کسی حاضر به تعامل 
تجاری و مالی با ایرانیان نخواهد بود و 
مجبور هستیم مانند سابق از شبکه های 
دور زدن تحریم ها و فروش ریالی اقدام 
کنیم که این کار ســبب افزایش هزینه 
های تجاری می شــود و قدرت رقابت 
در بازارها از بازرگانان ایرانی می گیرد.
لاهوتی با تاکید بر اینکه با حل مشکلات 
بانکــی و مالی و اجرای توافقنامه ها می 
توان بازارهای جدید صادراتی مهیا کرد، 
افزود: تداوم شــرایط کنونی، آثار منفی 
بــر تراز تجاری کشــور دارد.این فعال 
حوزه بازرگانی حل مشــکل اف ای تی 
اف را مهمتر از رفع تحریم ها دانست و 
گفت: برخی کشورها در شرایط کنونی 
علاقه مند به همکاری با ایران هستند که 
عدم عضویت ایران در اف ای تی اف به 
مانعی در این مسیر تبدیل شده است زیرا 
بدون شبکه بانکی جهانی این تعاملات 

محقق نمی شود.

 ”FATF ”فعالان بازرگانی از
چه می خواهند؟

کار بررسی مجدد لوایج مرتبط با پیوستن ایران به گروه ویژه اقدام مالی )FATF( چند روزی است که با تشکیل
 کمیسیون تخصصی در مجمع تشخیص مصلحت نظام آغاز شده است؛ اما باید دید که فعالان اقتصادی به عنوان لایحه 

اول ذی نفعان از عضویت ایران در این نهاد درباره آن چه می اندیشند؟

اقتصادی

 فعــالان اقتصادی امیدوارنــد با تصویب 
نهایی این دو لایحه که پیش نیاز عضویت 
ایــران در گروه ویژه اقدام مالی اســت، تا 
۳۰ درصــد از هزینه هــای تجارت خارجی 
ایران رفع شــود و هزینه اضافی از دوش 
مــردم و اقتصاد ایران برداشــته شــود.
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